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Az ülés témája 

Az ifjúsági közösségi terek szerepe, működése, összefüggésben a Keleti Pályaudvar Baross tér 

20-as számú helyiségében kialakítandó ifjúsági tér, illetve a XIII. kerület Szabolcs utca 27. 

számú ingatlanban kialakítandó kulturális-ifjúsági inkubátorház koncepciójával.  

• 1. napirendi pont: Projektek rövid ismertetése  

• 2. napirendi pont: Vélemények, új ötletek  

 

Jelen voltak: 

Kiss Ambrus Főigazgató 

Datner Katalin Kulturális, Turisztikai, Sport és 

Ifjúságpolitikai Főosztályvezető 

Hentz Zsuzsanna Sport és Ifjúságpolitikai Osztályvezető 

Horváth Noel Zoltán Sport és Ifjúságpolitikai Szakreferens 

Kámán-Kovács Eszter Szövetségi és Sportszakmai Referens 

Hunfalusi Dalma Titkársági és Sportreferens 

Mérő Bálint András  Ösztöndíjas foglalkoztatott 

Marozsán-Jóvér Bernadett Budapest Főváros XX. kerület Pesterzsébet 

Önkormányzata 

Mészáros Gréta Főpolgármesteri Hivatal, Szociálpolitikai 

Főosztály 

Nagy Márta Budapest Global 

Halmos Dorottya Anna Kispesti Önkormányzat 

Káposztás Nikoletta Budapest Főv. XIX. Ker. Önkormányzat 

Kiss László XIX. kerület Kispest Önkormányzata - 

Polgármesteri Hivatal 

Hidvégi Leonárd Egységes Diákfront 

Szeleczky Róza Egységes Diákfront 

Tóth-Maros Ádám Fővárosi Diákönkormányzat 

Tóth Fanni Fővárosi Diákönkormányzat 

Nagy Barnabás Fővárosi Diákönkormányzat 



Siefer Robin Fővárosi Diákönkormányzat 

Csibrán Barna Fővárosi Diákönkormányzat 

Kós Anna Jövőbarát Egyesület 

Gulyás Barnabás GYIÖT és ELTE PPK Felnőttképzés-kutatási 

és Tudásmenedzsment Intézet 

Gyuris Gabriella Erzsébetvárosi Polgármester Hivatal 

Kohári Edit Erzsébetváros Polgármesteri Hivatal 

Gályász Attila Erzsébetváros Polgármesteri Hivatal 

Kiss Mariann Budapest Főváros III. kerület, Óbuda-

Békásmegyeri Polgármesteri Hivatal 

Fenntarthatósági, Ifjúsági, Civil és 

Nemzetiségi Osztály 

Németh Nikoletta VIII. Ker. Önkormányzat 

Máhr Dániel Budapest Művelődési Központ 

dr. Rajkai Anita Kulturális és Turisztikai Osztályvezető 

Szepesi-Hölgye Hajnal Budapest Főváros XVIII. kerületi 

Önkormányzata 

Márton Balázs Budapest Főváros XI. Kerület Újbudai 

Polgármesteri Hivatal 

Kaszás András Tudatos Ifjúságért Alapítvány 

 

A két közösségi térhez kapcsolódó információk röviden: 

Szabolcs utca: volt iskolaépület, 5 emeletes, annak a második szintjén iskola működik. Van 

még 4 szabad szint, plusz egy alsó, hatalmas tér. Tornaterme nincsen az épületnek. A II. 

kerületben működő Jurányi Ház inkubátor ház és produkciós házhoz hasonló koncepcióban 

gondolkodunk a működtetés tekintetében. A mi elképzelésünk elsősorban az, hogy a fiatalokért 

dolgozó szervezeteket szeretnénk elhelyezni ebben az ingatlanban, lehetőséget adni nekik, hogy 

viszonylag kedvezményes bérleti díjért helyszínt kaphassanak és valamely szintű 

együttműködést hozzunk velük létre. Olyan élő házat szeretnénk kialakítani, ahol lehetőséget 

biztosítunk arra, hogy a fiatalok részt tudjanak venni workshopokon vagy ők szervezzenek 

workshopokat, eseményeket lehessen szervezni, beszélgetéseket lebonyolítani pl.: hogyan lehet 

integrálódni, az aktuális társadalmi kérdéseket megoldani a saját korosztályukban.  

 

Keleti pályaudvar: volt üzlethelyiség, a metró kijárat közelében. 75 nm-es kisebb hely, 

mellékhelyiséggel, és konyha résszel. A helyiség funkcionalitása áldozatvédelem tematikából 

indult ki, de már kinőtte magát ifjúsági közösségi tér tematikára. Cél, egy biztonságos tér 

létrehozása, mely foglalkozik a gyermekvédelemmel. A helyiség elhelyezkedése miatt 

könnyebben elérhető a fiatalok számára. Sajnos több az iskolát kihagyó gyerek, vidékről 

Budapestre utazó gyerek, szerhasználó. Élénk élet folyik az aluljáróban, szeretnénk őket 

becsábítani ebbe a helységbe → darts, csocsó ping-pong + plusz olyan programok kínálata, ami 

nekik szól, plusz mentálhigiénés szakemberek biztosítása, akik kiszűrik azokat, akikkel a 

továbbiak szükséges foglalkozni. 

 

Datner Katalin, Kulturális, Turisztikai, Sport és Ifjúságpolitikai Főosztályvezető 

Megnyitja a Munkacsoportot a köszöntőjével, melyben kiemeli, hogy most több fiatal van jelen 

az ülésen, mint legutóbb, illetve bemutatja Kiss Ambrus Főigazgató Urat, valamint Hentz 



Zsuzsanna Sport és Ifjúságpolitikai Osztályvezető Asszonyt. Továbbá felvezeti a munkacsoport 

témáját, mely az ifjúsági közösségi terek koncepciójának a bemutatását, illetve hozzá javaslatok 

megfogalmazását foglalja magába, valamit a technikai információk is elmondásra kerülnek. 

 

Kiss Ambrus, Főigazgató 

Köszöntő, melyben kiemeli, hogy az új ciklusnak ez az első Fiatal Budapest Munkacsoport 

ülése. Összefoglalóan elmondja, hogy a Főváros rendelkezik terekkel, amelyek visszakapott a 

Főváros, vagy nem tud még hasznosítani, viszont van egy olyan igén, hogy a fiataloknak adjunk 

benne lehetőség. Bemutatja a tereket, melyből az egyik egy volt iskolaépület, a másik pedig 

egy olyan, jó lokációval rendelkező ingatlan, melyet nem tudott még a Főváros hasznosítani és 

ami a Keleti pályaudvarnál található. A valódi tartalommal való megtöltéshez kéri a 

munkacsoport segítségét. Kiemeli, hogy a családon belüli erőszak, illetve a kortárs 

bántalmazással kapcsolatos javaslat csomagban kiemelésre került, hogy szükség lenne egy 

olyan terekre, melyekben el tudják tölteni az időt a fiatalok, illetve szükség esetén jelen van a 

segítségnyújtás is. Ehhez szükség van külső szakértőkre is. A Szabolcs utcai ingatlan esetén 4 

hasznosítható szint áll a rendelkezésre. Erre pályázatot írna ki a Főváros. Továbbá 

diákönkormányzati funkciót is be lehetne emelni. A keleti pályaudvar esetében már volt 

egyeztetés a VII. kerülettel. 

Datner Katalin, Kulturális, Turisztikai, Sport és Ifjúságpolitikai Főosztályvezető 

Az eddigi tapasztalok alapján az ifjúság elérésének a módja az egyik legégetőbb probléma, de 

most jelen vannak az ülésen az adott korosztályból, akik segíteni tudnak ebben. Hiányzik az a 

fajta tér, ahová csak úgy simán le lehet ülni beszélgetni, olyan szakemberek, programok vannak 

ott, akiket, amiket ingyen igénybe lehetne venni. Végső cél közé tartozik, hogy egy közösség 

épülhessen ki. 

 

Hentz Zsuzsanna, Sport és Ifjúságpolitikai Osztályvezető 

Elmondta, hogy szívesen fogadják a jó gyakorlatokat, valamint olyan tapasztalatokat is, 

amelyek esetleg eddigi próbálkozások sikertelenségéből fakadnak. Kiemelte továbbá, hogy az 

egyik fontos kérdés, amelyre válaszokat kell találni, az, hogy „Mitől lesz vonzó egy ilyen 

ifjúsági tér?”. Ehhez várják az ötleteket és hozzászólásokat. 

 

Kohári Edit, Erzsébetvárosi Polgármester Hivatal 

Megemlíti, hogy a IX. kerület nemrég csinált egy felmérést, melyből az derül ki, hogy sokszor 

ismeretlen a fiatalok körében az ilyen ifjúsági tér, illetve, nagyon fontos az, hogy milyen 

tartalommal lesz megtöltve az adott tér.  

 

Gyuris Gabriella, Erzsébetvárosi Polgármester Hivatal 

Kiemeli, hogy kerületi szinten is megvan náluk mind az akarat, mind a forrás is egy ilyen tér 

kialakítására, de sajnos ők sem tudják hogyan lehet megszólítani a leghatékonyabban a célzott 



korosztályt. Szerinte első lépés az, hogy tisztázzuk mely irányba indulunk el; a 

gyermekvédelem, vagy pedig az ifjúságpolitika irányába. Az ifjúságpolitika irányba indulna el. 

Továbbá kiemeli, hogy be kellene emelni a demokrácia megtanulását, ez egy kapocs lenne a 

felnőttek és az ifjúság között, és ezért érdemes lenne egy ezzel foglalkozó szervezetet megbízni. 

A Szabolcs utcai ingatlan alkalmas lehet rá. 

 

Gulyás Barnabás, GYIÖT és ELTE PPK Felnőttképzés-kutatási és Tudásmenedzsment 

Intézet 

Szerinte fontos figyelembe venni a fiatalok szemszögét, hogy mi történhet egy ilyen térben. Ha 

a szociális kérdés keveredik a szabadidő eltöltésével, az problémát okozhat. Véleménye szerint 

mindkettőre van igény. A harmadik fontos szempont, hogy milyen elvárások mentén kell a tér 

fenntartása. Nem feltétlenül lesz látható pozitív hatás 5-10 éven belül, de 15 év múlva már 

elképzelhető, hogy igen. Ehhez azonban biztosítani kell a tér fenntartását, úgy, hogy progresszív 

növekedés legyen megfigyelhető. Külföldi példaként Ljubljanát és Bécset említette. 

 

 

Hentz Zsuzsanna, Sport és Ifjúságpolitikai Osztályvezető 

Úgy véli, hogy összevonható lenne a több dimenzió, ha ez egy olyan tér lenne alapvetően, ahová 

szívesen bejárnak a fiatalok szabadidejükben, de közben „láthatatlan módon” ott lesznek a 

szakemberek, akikkel szükség esetén le lehet ülni. 

 

Gulyás Barnabás, GYIÖT és ELTE PPK Felnőttképzés-kutatási és Tudásmenedzsment 

Intézet 

Véleménye szerint ez így működhet, csak ne a térben maradjon a szolgáltatás. Ha a tér egy 

trendi hely a fiataloknak, akkor ne ott történjen maga a segítség nyújtás. 

 

Hentz Zsuzsanna, Sport és Ifjúságpolitikai Osztályvezető 

Az előzőre reagálva levonja a konklúziót, hogy térben akkor csak a felismerés legyen. 

 

Gulyás Barnabás, GYIÖT és ELTE PPK Felnőttképzés-kutatási és Tudásmenedzsment 

Intézet 

Egyetért, valamint hozzáteszi, hogy legyen meg a hálózat a társszakmákkal, hogy hova tud 

menni az illető. 

 

Datner Katalin, Kulturális, Turisztikai, Sport és Ifjúságpolitikai Főosztályvezető 

Felteszi a kérdést, hogy ezt a javaslatot úgy értsük, hogy nem is kell programokat szervezni? 



 

Gulyás Barnabás, GYIÖT és ELTE PPK Felnőttképzés-kutatási és Tudásmenedzsment 

Intézet 

Válaszában kifejti, hogy kellenek programok, csak a fiatalokat kell bevonni, olyan program 

kell, amiket ők akarnak szervezni. Hozzáteszi, hogy amennyiben megvalósul ez a tér, akkor ők 

tudják küldeni a szakmai gyakorlatos hallgatóikat segítségként a kezdeti időszakban. 

 

Kós Anna, Jövőbarát Egyesület 

Úgy gondolja, hogy őket a szociális helyzetből adódó hátrányos helyzetű fiatalok találják meg. 

A keleti környékéből adódóan az ottani térnél lehet, hogy a szociális segítségnyújtás kaphat 

nagyobb hangsúlyt. Ami vonzóvá tudja tenni a helyet, ha mindig van étel, ital. Illetve az a 

tapasztalat, hogy szükség van egy évre, mielőtt kialakul egy keménymag, akik rendszeresen 

igénybe veszik a helyet. A Szabolcsi utca esetében a művészeti irányt támogatná, dráma és 

színházpszichológia mellett. 

 

Hentz Zsuzsanna, Sport és Ifjúságpolitikai Osztályvezető 

Megkérdezi, hogy a tér kialakítása után milyen úton történt meg a fiatalok megszólítása? 

 

Kós Anna, Jövőbarát Egyesület 

Válaszában kifejti, hogy ez a tér lassan 20 éve működik és önmagát generálta a közösség. 

Éjszakai sporttal próbálkoznak most a népszerűsítés érdekében. Nehéz az iskolákba bevinni 

ennek a hírét. 

 

Nagy Barnabás, Fővárosi Diákönkormányzat 

Felsorolt különböző projekteket, amelyek az iskola mellett olyan programokat biztosítanak, 

melyeknek köszönhetően a diákok fejlődni tudnak, bár sok pénzért. Továbbá népszerű és igény 

is van olyan helységekre, melyeket a fiatalok, diákok ki tudnak venni, csak el kell juttatni ennek 

a hírét. Arra kell számítani, hogy kevesen lesznek az elején és ki kell tapasztalni, hogy hogyan 

lehet megnyitni a helyet mind az egyetemisták, általános iskolások, gimnazisták körében. A 

Szabolcs utca esetében, a 4 emeletnek köszönhetően lehetséges mindenki számára vonzó 

programokat szervezni. A kommunikáció, illetve a tér hírének eljuttatásában nagy szerepe van 

a diákszervezeteknek, diákönkormányzatoknak, nekik érdemes lehet átadni a stafétát, hogy ők 

szervezzenek programokat. Vannak ötletek, csak helyszín nem volt eddig, sokan keresnek 

termeket, szobákat. Hagyni kell a teret, hogy magát formálja, ne fixáljuk a fókuszpontot. 

Diákparlamenti helyszínként is tudna szolgálni. Nappali korrepetálás tartására is alkalmas lenne 

a hely. Fontos, hogy legyen valamely felügyelet, hogy biztonságos hely legyen. 

 

 



Tóth Fanni, Fővárosi Diákönkormányzat 

A korrepetálást jó ötletnek tartja és ezt össze lehetne kötni az iskolai közösségi szolgálattal. Ő 

is korrepetált korábban általános iskolásokat a szolgálat teljesítéseként. Nagy a tanárok 

leterheltsége, ezért is lenne érdemes diákokat bevonni, akiknek egyébként is szükséges a 

közösségi órák teljesítése. 

 

Hentz Zsuzsanna, Sport és Ifjúságpolitikai Osztályvezető 

Elmondta, hogy a tér kialakításával kapcsolatban felmerült korábban, hogy akár olyan szinten 

is be lehetne vonni a fiatalokat, hogy ők maguk alakítsák, rendezzék be a teret, így jobban a 

magukénak éreznék a helyet.  

 

Nagy Barnabás, Fővárosi Diákönkormányzat 

Úgy véli, hogy lehetne pályázatot indítani ezzel kapcsolatban. 

 

Siefer Robin, Fővárosi Diákönkormányzat 

Reagálva a korábbiakra megemlíti, hogy sok iskolában már működik ilyen. Ő is támogatja a 

szakköröket. 

 

Tóth-Maros Ádám, Fővárosi Diákönkormányzat 

Szerinte nagy az igény egy tanulóhelységre, ahol csendben, nyugodt környezetben lehetne 

tanulni 

 

Hentz Zsuzsanna, Sport és Ifjúságpolitikai Osztályvezető 

Reagálva felteszi a kérdést, hogy a könyvtárak bírnak ilyen funkcióval, azt nem találják 

megfelelőnek? 

 

Tóth-Maros Ádám, Fővárosi Diákönkormányzat 

Elmondja, hogy az ő iskolai könyvtáruk délután 3 óráig van csak nyitva, nem mindenkinek 

kényelmes, ha könyvtárban tanul, de természetesen sokan igénybe veszik a belvárosi 

könyvtárakat. Fontos az egyéni fejlődés is, erre alapvetően kevesebb a fókusz. A korrepetálást 

ő is támogatja. Szerinte a keleti pályaudvar mellett található helységgel az a probléma, hogy 

nem vonzó környék a fiatalok körében. A környezet miatt kevés diák venné igénybe. A 

kommunikáció terén ő is diákönkormányzatot hozza fel csatornának.  

 

 



Hentz Zsuzsanna, Sport és Ifjúságpolitikai Osztályvezető 

Szerinte maga a közösség által is teret tud nyerni az egyéni fejlődés. 

 

Tóth-Maros Ádám, Fővárosi Diákönkormányzat 

Az elhangzottakkal teljesen egyetért, azonban sokan vannak, akik nem szeretnek feltétlenül 

közösségben lenni, nem tudnak úgy fejlődni. 

 

Gulyás Barnabás, GYIÖT és ELTE PPK Felnőttképzés-kutatási és Tudásmenedzsment 

Intézet 

Szerinte nem szabad összekeverni az egyéni teljesítményt a kollektív cselekvések hiányával, 

vagy lehetőségével.  

 

Tóth-Maros Ádám, Fővárosi Diákönkormányzat 

Hozzáteszi, hogy az igényekhez kell igazodni. 

Gulyás Barnabás, GYIÖT és ELTE PPK Felnőttképzés-kutatási és Tudásmenedzsment 

Intézet 

Egyetértő válaszában kifejti, hogy lehet egy-egy szoba, ahová be tud ülni az ember egyedül 

tanulni, azonban sokkal fontosabb a közösségre, a közösségi megoldásokra való fókusz, mert 

nem sok ilyen van. 

 

Tóth-Maros Ádám, Fővárosi Diákönkormányzat 

Teljesen egyetért. 

 

Hentz Zsuzsanna, Sport és Ifjúságpolitikai Osztályvezető 

Reagálva az elhangzottakra kifejti, hogy egyre jobban szélesedik ki az igény, lehet szükség lesz 

a keleti pályaudvar esetén a többi ingatlant is megnyitni. 

 

Gyuris Gabriella, Erzsébetvárosi Polgármester Hivatal 

Úgy véli, hogy a keleti pályaudvar esetén, ha lenne ott egy ilyen hely, akkor az kihatással 

lehetne a környezetre, a környékre és egy pozitív hatást idézhetne elő. 

 

Tóth-Maros Ádám, Fővárosi Diákönkormányzat 

Egyetért abban, hogy valóban pozitív hatása lenne, azonban szerinte a hatás mértéke nem 

feltétlenül lenne olyan nagy, mert van, amit nem tudna megoldani. Illegális árusok például. 



Kaszás András, Tudatos Ifjúságért Alapítvány 

Elmondja, hogy sok olyan fiatal lehet a keleti pályaudvar környékén, akinek igen vonzó lehet 

egy ilyen tér, ahová be tud térni. Nem mindegy, hogy milyen célcsoportra, milyen szükséglettel, 

milyen intézményrendszerrel csinálnánk. A kérdés, hogy vajon a főváros feladata, hogy egy 

ilyen teret hozzon létre a keletiben, vagy esetleg a kerületé, vagy egy teljesen más civil 

szervezeté? Ők most nyitottak egy közösségi teret a 9. kerületben. Olyan közösségeket kellene 

megszólítani a térben, akik már elérnek fiatalokat. Az ilyen közösségeknek nagyon nagy 

szüksége lenne egy ilyen térre, ahol működni tudnának, mert nagy kihívás Pesten ingatlant 

találni, bérelni. Ha a 0-ról akarunk építkezni, akkor az nagyon hosszú idő lenne. Olyan szintű 

közösségeket kell hívni, akik Budapest szinten szólítanak meg közösségeket. Lokáció 

szempontjából a Szabolcs utcai ingatlan esetén csak szolgáltatásért fognak kimenni a diákok, 

vagy célzottan. Ha nem program alapján, nem közösség szintjén szólítjuk meg őket, akkor nem 

mennek el a fiatalok ilyen helyekre. Szerinte az a fontos, hogy Budapest támogassa a már létező, 

ezzel foglalkozó közösségeket, szervezeteket. Az ilyen szervezeteken keresztül könnyebb 

hatást gyakorolni. A keleti ingatlan esetén inkább kerületi feladatnak gondolja az oda tervezett 

koncepciót. 

Datner Katalin, Kulturális, Turisztikai, Sport és Ifjúságpolitikai Főosztályvezető 

Kifejti, hogy az előbb bedobott ötletekkel egyezik a Szabolcs utcai ingatlan felhasználásának 

koncepciója, mert oda szervezeteket vár a Főváros, tehetséggondozással, prevencióval. Van egy 

része az épületnek, ami egy hatalmas üres tér, ahol lehet közösségi eseményeket csinálni, de 

irodáknak is lenne hely. 

 

Gulyás Barnabás, GYIÖT és ELTE PPK Felnőttképzés-kutatási és Tudásmenedzsment 

Intézet 

Szerinte nem mindegy, hogy melyik célcsoport használja akár szabadidős tevékenységre, mert 

sok különböző célcsoportot megszólító szervezet a különböző profiljuk miatt nem feltétlenül 

van meg jól egymás mellett. El kell dönteni, hogy milyen profillal, célközöséggel rendelkező 

közösségeket, fiatalokat akarunk megszólítani. Nyitott tér esetén is fontos a célcsoportot 

meghatározni. Gyorsan változik a közösség. 

 

Eszmecsere a keleti pályaudvari ingatlan céljáról (Gulyás Barnabás, Gyuris Gabriella, 

Erzsébetvárosi Polgármester Hivatal, Hentz Zsuzsanna) 

Felmerült, hogy kit érdemes megszólítani, milyen céllal, mit érdemes nyújtani. Végső 

konklúzió, hogy ezt a fiatalokra kell hagyni. 

 

Tóth-Maros Ádám, Fővárosi Diákönkormányzat 

Reagálva elmondja, hogy valós probléma a 8. kerületben is, hogy nincsen olyan hely, ahol 

nyugodtan lehetne tanulni, szükséges ezt is beépíteni a közösségi tér profiljába. Hiába van egy-

egy nyugodt hely, azok fogyasztáshoz kötődnek. 

 



Szeleczky Róza, Egységes Diákfront 

Szerinte a budapesti fiatalok körében, a kultúra terjesztését is be kell emelni. Szerinte nem 

érdemes abba az irányba elvinni, hogy szervezeteknek legyen kiadva a tér. Ez egy olyan tér 

legyen, amihez bárki tartozhat. Az önszerveződésre kellene fókuszálni, különböző termekre 

lenne osztva. Valamint lenne nagyobb tér szocializálódásra, lenne külön tér, ahol tanulni 

lehetne, zenei próbaterem is lehet, pingpong terem is. Fontos, hogy biztonságos legyen és emiatt 

lehet szükség lenne egy portársra mondjuk. 

 

Hentz Zsuzsanna, Sport és Ifjúságpolitikai Osztályvezető 

Kifejti, hogy nyitva hagyták a 2 térnek a kereteit. A Szabolcs utcai egy szolgáltatóház, 

inkubátorház lenne. Ez az ingatlan egyben ki tudna szolgálni több igényt is, amik eddig 

elhangzottak. A keleti pályaudvarnál megtalálható ingatlan teljesen más adottságában és 

helységében is. Oda egy nyílt pályázatot írnánk ki civil szervezetek számára, hogy egy meglévő 

közösségnek legyen területe kibontakozni. Azt nem lehet beszabályozni, hogy a helyi 

közösségre legyen kihegyezve csak, mert ott jönnek-mennek a fiatalok. A Főváros próbál csak 

minimálisan beleszólni, teret akarunk adni a fiataloknak és az ilyen szervezeteknek, hogy ők 

tölthessék ki a tartalmat. Az igények alapján rugalmasan tudjuk alakítani a kereteket. 

 

Halmos Dorottya Anna, Kispesti Önkormányzat 

Egy programötletet említett meg, ami egy speciális dolog a kerületükben. Az önkormányzat 

szervezett egy modern önkormányzat elnevezésű szimulációs ülést a gyermekeknek. Ilyen és 

ehhez hasonló programokat fontos lenne szervezni és megtartani. A stresszkezelés is fontos 

lenne, valamint az iskolai és otthoni bántalmazás ügyebénen is segítséget kell nyújtani, mert 

sokszor nincs hova mennie, nincs kihez fordulnia egy gyermeknek. Emellett a különböző 

kerületi diákönkormányzatok ülésező pontjaként is tudna szolgálni egy ilyen tér. 

 

Nagy Barnabás, Fővárosi Diákönkormányzat 

Támogatja a modellező programokat, ők maguk is valósítanak meg különböző modellező 

üléseket. Emellett támogatja azon ötletet is, miszerint a diákönkormányzatok ülésező helyszíne 

lehetne. 

 

Káposztás Nikoletta, Budapest Főv. XIX. Ker. Önkormányzat 

Egy párizsi példa mentén elmesél egy párhuzamot, miszerint ott volt tartalom, csak tér nem, 

míg nálunk tér van, de tartalom nincs még. Nehéz megtalálni az egyensúlyt, hogy hagyjuk is 

meg a szabadságot, mert ez vonzó, de közben mégis fenn kell tartani a helyet, figyelni a 

tisztaságra stb.  

 

 



Datner Katalin, Kulturális, Turisztikai, Sport és Ifjúságpolitikai Főosztályvezető 

Egyetért, hogy valóban nehéz megtalálni, hogy vajon ez egy nyitott tér legyen, ahová bárki 

betérhet és mi csupán például a kitakarítást biztosítanánk, vagy szervezzünk programokat és 

célzottan hívjuk be fiatalokat. Továbbá a szociális ellátás tekintetében nem feltétlenül vannak 

eszközeink, ezért szükséges civil szervezeteket bevonni. 

 

Szeleczky Róza, Egységes Diákfront 

Szerinte a két elképzelés nem zárja ki egymást. Szerinte fontos, hogy legyenek termek, ahová 

szabadon be lehet menni és mindenki megtalálja a maga közösségét, valamint emellett adjunk 

ki termeket különböző szervezeteknek. A fontos, hogy ne egy szervezetnek legyen kiadva. 

 

Gulyás Barnabás, GYIÖT és ELTE PPK Felnőttképzés-kutatási és Tudásmenedzsment 

Intézet 

Fontos szerinte, hogy majd milyen indikátorok mentén mérjük a tér sikerességét, mert e 

szakpolitika terén egy emberért is érdemes már csinálni. Ez azért fontos, hogy rossz indikátorok 

meghatározása esetén ne szűnjön meg a tér. 

 

Hentz Zsuzsanna, Sport és Ifjúságpolitikai Osztályvezető 

Reagálva elmondja, hogy a térnek a működtetését pont az tudná tovább vinni (az inkubátorház 

esetén), hogy lenne egy önszerveződő rész a fiataloknak, de benne lennének azok a szervezetek 

is emellett, akik a napi teendőjüket végzik. Ez a kettő valószínűleg tud együtt működni. 

 

Szeleczky Róza, Egységes Diákfront 

Szerinte fontos továbbá, hogy ezt úgy kell elindítani, hogy a fiatalok közös felelőssége legyen 

a hely, és ne a felnőttek csináljanak meg mindent helyettük. 

 

Nagy Márta, Budapest Global 

Úgy gondolja, hogy akkor lesz fenntartható egy ilyen tér, ha az adatokat vesszük számításba. 

Ha bekerül vállalati pénz, akkor muszáj fenntarthatónak lennie, ehhez pedig egy jó ötlet, jó 

megfogalmazás szükséges, illetve mi legyünk a legjobbak ebben. Továbbá a zöld tudás 

fejlesztése és terjesztése is szükséges, legyen a térben olyan dolog, ami segíti a jövőt és 

csináljunk ott olyat, amiben mi vagyunk a legjobbak. 

 

 

 

 



Nagy Barnabás, Fővárosi Diákönkormányzat 

Elmondja, hogy januárban lesz a következő diákparlamenti ülés, oda is be tudják dobni ezt a 

témát és sok jó ötlet születhet. Ott sok diák lesz, akiket szintén érdemes megkérdezni, hogy ők 

mit látnak, gondolnak. 

 

Gyuris Gabriella, Erzsébetvárosi Polgármester Hivatal 

Szerinte olyan programokra, dolgokra mennek szívesen a fiatalok (saját tapasztalata alapján), 

amiből kevés van, nehezen elérhető. Volt egy hajóúton, ahol minden szolgáltatás egy helyen 

volt és a Szabolcs utcai ingatlan esetében is el lehetne gondolkodni egy ilyen megoldáson is. 

Egy szinten lehetnének például a diákönkormányzatok és emellett, hogy hozamot is termeljen 

a tér, a többi szintre olyan szolgáltatásokat vinne, amit a fiatalok szívesen igénybe vesznek 

(kávézó, könyvár, mozi). Így a társadalmi generációk között is létrejöhetne egy kapocs. 

 

Nagy Márta, Budapest Global 

Felveti, hogy ki fog finanszírozni egy ilyen házat? 

 

Gyuris Gabriella, Erzsébetvárosi Polgármester Hivatal 

Reagál, hogy elsősorban ez csak egy koncepció, a megvalósításhoz politikai akarat is 

szükséges, amivel együtt a finanszírozás is megoldható lenne. Emellett a különböző 

szolgáltatások bejövő hozamaira is lehetne támaszkodni. 

 

Szeleczky Róza, Egységes Diákfront 

Szerinte a probléma ezzel, hogy ilyen esetben már elveszítené az ingyenes jellegét a tér. 

 

Máhr Dániel- Budapest Művelődési Központ 

Elmeséli, hogy van egy friss tapasztalatuk Bécsből, melyből az szűrhető le, hogy a bizalom a 

legfontosabb érték. Először megnyitották a tereket, nem feltétlenül adtak fókuszt mindenre, 

hanem megvárták, amik a beérkező fiatalok megismerik a teret, bizalmat kezdtek el megépíteni, 

majd ezután kezdtek el ráépíteni különböző szolgáltatásokat. Azokat az elképzeléshez hasonló 

módon, a szociális típusú funkció mellett bejöttek műhelyek például és kevésbé próbálták 

meghatározni, hogy ennek milyen útjai, módjai vannak, kevésbé formalizáltak. De fontos, hogy 

a közbiztonsági és a „jóérzési” szempontok is megmaradjanak. Muszáj az alacsony belépési 

küszöböt megtartani és elérhetővé tenni a fiatalokat támogató funkciókat. 

 

 

 



Márton Balázs- Budapest Főváros XI. Kerület Újbudai Polgármesteri Hivatal 

Kifejti, hogy van náluk egy „B29” elnevezésű ifjúsági tér, ami bár messze van még a teljes 

funkcionálástól, főként a HR hiány miatt, de dolgoznak rajta. Mivel nincs állandó nyitvatartás, 

így a klasszikus közösségi tér funkció nincs biztosítva, de nagyon törekednek arra, hogy a 

fiatalok a saját kezdeményezéseiket meg tudják valósítani. Csináltak egy igényfelmérést, hogy 

milyen jellegű teret képzelnek el a fiatalok, akár megjelenésében, akár tartalmában, akár 

szolgáltatásaiban. Erre próbálnak a későbbiekben támaszkodni. Illetve van egy olyan önkéntes, 

civil, informális csoport, akik mára eljutottak oda, hogy teljesen önálló projekteket valósítanak 

meg maguktól, ők pedig maximum a helyszínt, vagy a mentorálást biztosítják. Továbbá fontos 

lenne egy fogalomtisztázást csinálni, hogy ugyanarról beszéljünk, valamint átbeszélni, hogy az 

ifjúsági munkások milyen szerepet tudnának vállalni egy ilyen tér esetén. Továbbá a 

felmérésből az is kiderült, hogy nem információszerzésre van igény. Ugyanakkor szükség lehet 

egy szakemberre a térben, aki felismer helyzeteket és tanácsokat, útmutatást tud adni. 

 

Marozsán-Jóvér Bernadett- Budapest Főváros XX. kerület Pesterzsébet Önkormányzata 

Elmondja, hogy ők is szeretnének egy ifjúsági teret létrehozni. Köszöni a jó ötleteket. 

 

Gulyás Barnabás, GYIÖT és ELTE PPK Felnőttképzés-kutatási és Tudásmenedzsment 

Intézet 

Felveti a kérdést, hogy mi a következő lépés ezután? Szerinte jó a pályázati irány is, kivéve, ha 

szakmát akar létrehozni a főváros. 

 

Hentz Zsuzsanna, Sport és Ifjúságpolitikai Osztályvezető 

Reagálva kifejti, hogy vannak a fővárosnak kötöttségei, muszáj egy olyan megoldást találni, 

ahol találkozik, összefolyik az utca és a hivatali bürokrácia. Az igényeket látva egy rugalmas 

elképzelésen gondolkodunk a jogi keretek falain belül, nyílt pályázat mentén. 

 

Gulyás Barnabás, GYIÖT és ELTE PPK Felnőttképzés-kutatási és Tudásmenedzsment 

Intézet 

Felajánlja a segítségét. 

 

Datner Katalin, Kulturális, Turisztikai, Sport és Ifjúságpolitikai Főosztályvezető 

A kérdésre válaszolva elmondja, hogy egy verziójuk már van, a következő lépés amellett, hogy 

dolgozunk ezen, tovább folytatjuk a párbeszédet a kollegákkal, szakemberekkel, civilekkel, 

tapasztalatot gyűjtünk olyanoktól, akik napi szinten foglalkoznak ezzel a szakpolitikával, 

témával. Kiscsoportos egyeztetésben vagyunk, amit majd szintetizálni kell. A mi dolgunk 

előkészíteni, felmérni a lehetőségeket, ehhez finanszírozást tenni. Ezeknek az előkészítésében 

vagyunk. 



Hentz Zsuzsanna, Sport és Ifjúságpolitikai Osztályvezető 

Kifejti, hogy nem az a cél, hogy mindenképpen létrehozzunk valamit, hanem hogy egy jó dolgot 

hozzunk létre. Inkább hosszasabban készítjük elő, de valami olyan dolog jöjjön létre, aminek 

haszna van. 

 

Gulyás Barnabás, GYIÖT és ELTE PPK Felnőttképzés-kutatási és Tudásmenedzsment 

Intézet 

Még hozzáteszi, hogy a közös fogalomrendszer mellett egy közös értékrendszer létrehozása is 

fontos lenne. Fontos, hogy nagyon sok hátrányos helyzetű fiatal van, akinek nem egy 

tanulószoba az igénye, mert iskola helyett jár dolgozni. 

 

Hentz Zsuzsanna, Sport és Ifjúságpolitikai Osztályvezető 

Szerinte a két intézmény funkciójában is szétválik ez a kérdéskör, így mindkét igény 

kielégítésre kerülhet. 

 

Datner Katalin, Kulturális, Turisztikai, Sport és Ifjúságpolitikai Főosztályvezető 

Kiegészíti, hogy olyan szinten is elválik a két tér, hogy az egyik direkt viszonyt akar kialakítani 

a korosztállyal, míg a másik pedig azokkal, akik velük foglalkoznak. 

 

Gyuris Gabriella, Erzsébetvárosi Polgármester Hivatal 

Az ülés kapcsán megfogalmazódott benne, hogy szerinte mi felnőttek nehezen tudjuk 

elválasztani a támogatunk és a segítség szót. Sok fiatalnak csak támogatás kell, nem feltétlen 

segítés. 

 

Hentz Zsuzsanna, Sport és Ifjúságpolitikai Osztályvezető 

Összegezte, hogy a felkészültség a fontos, hogy legyen ott szakember, de ne erőltessük rá 

senkire. 

 

Datner Katalin, Kulturális, Turisztikai, Sport és Ifjúságpolitikai Főosztályvezető 

Megköszönte a jelenlétet és lezárta az ülést. 

 

 

MUNKACSOPORTI ÜLÉS VÉGE 


